
• ul.J:: a...J6.ô�I <lJwlJg.....o 
blJ;JI èli.!io.J y-i>ûÜ.1161.,:LJ 

+tCO0H+ 1 ::AEE:: 1 Uo.fl\o 
ol\H0ol 1 +Cl\tl+ 1 QG0olE 
FOt-lDATIOM POUR LA SAUVEGARDE 
OU PATRIMOlt-lE CULTUREL DE RABAT 

WWW FSPCRABAT MA 

• - ç. 

� '- 1\ � ' •• 4.w ' v-----■ ,- � r) 
I draw- iny heritage 

Rabat .b!j;JI 













أرسم تراث مدينتي - الرباط

تحت الرئاسة الفعلية لصاحبة السمو الملكي الأميرة للا حسناء، تعمل مؤسسة المحافظة على التراث الثقافي لمدينة الرباط على 
الثقافة لأكبر عدد من العموم خاصة  الرباط من أجل تسهيل الوصول إلى  الثقافي لمدينة  العالمية للتراث  بالقيم  التربية والتحسيس 

الناشئة والشباب.

الذي تنجزه بشراكة مع وزارة  الرباط"  التربوي "أرسم تراث مدينتي-  البرنامج  الرابعة من  النسخة  في هذا الصدد، أطلقت المؤسسة 
واللجنة  الزراعي  للبحث  الوطني  المعهد  مع  وبتعاون  والتواصل  والثقافة  الشباب  ووزارة  والرياضة  الأولي  والتعليم  الوطنية  التربية 
للآثار  العالمي  باليوم  الجميلة، وذلك على هامش الاحتفال  للفنون  الوطني  للمعالم والمواقع والمعهد  العالمي  للمجلس  المغربية 

والمواقع الذي يحتفي به المجلس العالمي للمعالم والمواقع (إيكوموس) منذ سنة 1982.

خصصت هذه النسخة لتأطير المشاركين في تقنيات الرسم بهدف إنتاج لوحات فنية تشكيلية، اختير لها هذه السنة شكل بطاقات بريدية 
تتمحور حول عمارة القرن العشرين لمدينة الرباط، تحت عنوان: "رحلة إلى الرباط وسط المدينة...بطائق بريدية لتراث القرن العشرين".

ويستلهم الفنانون الصغار أعمالهم الفنية من المآثر والمعالم التي شدتهم خلال الزيارات الاستكشافية لهذه المواقع في وسط مدينة 
الرباط، المنظمة من طرف المؤسسة مع شركائها، واستنادا على العروض والإنتاجات التي أجروها مسبقا رفقة أساتذتهم داخل حجرات 

الدرس حول عمارة القرن العشرين بالرباط.



المعمارية  الأساليب  الابتدائية لاكتشاف  المدارس  ومتعلمي  متعلمات  التراث،  ومهنيو  خبراء  يؤطّرها  التي  الزيارات  قادت هذه  وقد 
المختلفة لتراث القرن العشرين بكل من شارع محمد الخامس، ساحة الجولان، شارع غزة، شارع علال بن عبد الله…

بالإضافة إلى رسم المعلمة التاريخية أو جزء منها، كتب كل مشارك رسالة مصاحبة لبطاقته البريدية، إلى أحد أفراد العائلة أو إلى صديق 
أو إلى شخص غريب أو حتى إلى المهندس المعماري الذي صمم هذه القطعة التراثية. ومن خلال هذه الرسالة، يشارك المتعلمون 

انطباعاتهم وعواطفهم وخيالهم اللامحدود حول الرباط ومعالمها الحديثة. 

وقام 600 متعلم ومتعلمة من 20 مدرسة ابتدائية، تتراوح أعمارهم بين 9 و12 سنة برسم لوحات فنية تشكيلية حول محور السنة، 
وشارك 62 منهم في ورشة عمل فنية جهوية حيث أنجزوا 62 لوحة فنية للمعالم والمواقع التراثية للقرن العشرين بالمدينة على شكل 

بطائق بريدية مصحوبة برسالة شخصية.
 وسهر على تأطير الورشة من طرف مجموعة من أساتذة التربية التشكيلية:

تعرض اللوحات الفنية والرسائل المصاحبة لها ، التي انجزها المتعلمون والمتعلمات على الموقع الإلكتروني للمؤسسة : 

www.fspcrabat.ma

لحسن النيازي توفيق مفتاح 
جهان قرماد محمد الحراق 
إيمان مسرار هشام بوطاهري 
ياسر حلي ابراهيم هكو 
عبد القادر نزيه عبد العزيز العلمي 
محمد الخو زكرياء التمالح 



Rabat, 18 April to 18 May
In partnership with 

the Ministry of National Education, Preschool and Sports 
and the Ministry of Youth, Culture Communication

and the Moroccan Committee of the International Council on 



I draw my heritage - Rabat

Under the effective presidency of Her Royal Highness Princess Lalla Hasnaa, the Foundation for the Safeguarding 
of the Cultural Heritage of Rabat, aims to educate and raise awareness of the universal values of the cultural heritage 
of the city of Rabat.

The Foundation has launched the third edition of the educational program "I Draw My  Heritage" in partnership with 
the Ministry of National Education, Preschool and Sports, the Ministry of Youth, Culture and Communication and in 
collaboration with National Institute of Agronomic Research, and the Moroccan Committee of the International 
Council on Monuments and Sites (ICOMOS) and the National Institute of Fine Arts of Tetouan , on the sidelines of 
the celebration of the International Day of Monuments and Sites celebrated by the World Council of Monuments 
and Sites (ICOMOS) since 1982. 

This edition was dedicated to encouraging the participants in new drawing techniques with the aim of producing 
watercolour paintings that will become postcards: "A trip to Rabat city centre...postcards of the heritage of the 20th 
century".

The idea was to raise the awareness of the young artists about the importance of safeguarding the modern heritage 
of Rabat which they discovered through site visits to monuments and 20th century landmarks in Rabat city centre.



This catalogue is also available in the Foundation’s website :

www.fspcrabat.ma

Lhcen Niazi Toufik Meftah
Mohamed Harrak Jihan Karmad
Hicham Botahiri Iman Mesrar
Yassir Halli Brahim Hakou
Aziz Alami Abdelkader Nazih
Mohamed Elkho  Zakariaa Tmalah 

In addition to drawing the representations of modern heritage in Rabat , each participant wrote a letter 
accompanying their postcard, to a family member, a friend, a stranger or even the architect who designed the 
heritage piece. Through this letter, schoolchildren shared their impressions, emotions and imagination about Rabat 
and its modern landmarks. 
600  schoolchildren from 20 primary schools, aged between 9 and 12 years old, created hundreds of paintings, and 
62 of them participated in a regional art workshop where they created the 62 paintings that are presented here in 
this catalogue about the many forms and sites of the city's 20th century heritage. 
The workshop was coordinated by a group of professors of plastic arts:  






































































































































































































































































